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“El model 
de Superilla

Barcelona 
es reconeix 
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per una protesta pel 
seu pis denuncien el cas
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Les entitats volen més
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El CB Roser ja coneix 
el calendari del curs vinent

Arriba el judici a dues veïnes
per una protesta universitària
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INTOLERÀNCIA pàg 3

L’augment dels casos 
d’agressions LGTBI-fòbiques
fa saltar totes les alarmes

EL CINQUÈ EN SIS ANYS pàg 10

Pau Gonzàlez serà el nou
regidor del Districte en
substitució de Jordi Martí
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A Samuel Luiz el van matar a la
Corunya a crits de “maricón” la
matinada del 3 de juliol. “Maricón”
és també el que li van dir a Chris-
to Casas fa tres anys en una festa
al Raval de Barcelona just abans
d’apallissar-lo en grup. A Társida
Aragón li van cridar “maricona”
els trànsfobs que la van persegu-
ir ara fa un any a prop de casa seva.
Tot això té un nom, LGTBI-fòbia,
i malauradament sembla que està
lluny de desaparèixer.
L’Observatori contra l’Ho-

mofòbia (OCH) ha registrat 115
incidències contra el col·lectiu des
que va començar l’any. Si bé
existeix el debat de si la xifra aug-
menta perquè hi ha més casos o
perquè ara se’n denuncien més,
el cert és que el comptador de
l’OCH creix sense aturador: el
2020 va registrar 189 incidències,
un 25% més que l’any anterior. 

IMPUNITAT
Cal tenir en compte que aquests
números no es tradueixen en
denúncies davant la policia per-
què molt sovint les víctimes pre-
fereixen no denunciar. És el cas
de Casas, que reconeix que els
cossos policials no li generen
“cap confiança” i recorda que
“només es denuncien el 16% dels
casos” d’LGTBI-fòbia, citant una
dada de l’Agència Europea de
Drets Fonamentals referent a
l’Estat espanyol. 
També hi ha qui sí que deci-

deix denunciar però s’ho troba
tot en contra. Com Aragón, que
va entrar a una comissaria dels
Mossos d’Esquadra amb inten-
ció de deixar constància d’un
atac trànsfob i en va sortir amb
un atac d’ansietat. “No era la pri-
mera vegada que patia transfò-

bia, però normalment era per
part de nens de 13 o 14 anys.
Aquest cop eren adults amb es-
tètica neonazi i vaig voler de-
nunciar-ho”, relata, però la-
menta que els agents li van dir
que “no s’hi podia fer res”.

L’EXTREMA DRETA, AL DARRERE
Des del col·lectiu tenen clar que
aquest repunt d’agressions
LGTBI-fòbiques s’explica en
gran part per l’auge de Vox. “El
discurs de l’extrema dreta ens as-
senyala”, lamenta Eudald Car-
dona, militant de la Crida
LGBTI, una organització d’es-
querres que treballa per l’allibe-
rament sexual i de gènere.
Com que els discursos d’odi

mai venen sols, la ultradreta
aprofita els casos d’LGTBI-fòbia
per desplegar el seu racisme, i hi
ha mitjans que li fan d’altaveu.
“Només es destaca la nacionali-

tat o l’origen dels agressors quan
són racialitzats”, critica Cardona.
Això s’ha vist en el cas del Samuel
–durant dies s’ha especulat sobre
si els assassins eren llatinoame-
ricans– i es va veure en el cas de
Casas. Ell recorda com hi va ha-
ver mitjans que van dir que els
seus agressors eren musulmans
i menors estrangers no acompa-
nyats. Fals. La realitat és que a ell
el van agredir catalans i italians,
de manera que va dir que entre
els atacants hi havia “estrangers”.
Amb això en van tenir prou.
No és l’única mentida que es

va publicar sobre aquella agres-
sió. “Alguns mitjans negaven la
meva orientació sexual, com
també han fet amb el Samuel”,
explica Casas, del qual fins i tot
van dir que havia provocat una
“baralla” en intentar entrar als la-
vabos portàtils amb unes noies
amb “intenció sexual”. 

Arran de la cobertura que
s’ha fet del crim de la Corunya,
i de les similituds amb el que va
viure ell mateix, ha decidit com-
partir a les xarxes la seva expe-
riència. Ho ha fet amb l’etique-
ta #YoSíTeCreo i, pràcticament
sense pretendre-ho, ha creat un
moviment que recorda al #Me-
Toodel feminisme i amb el qual
centenars de persones del col·lec-
tiu han exposat les seves vivèn-
cies en un món LGTBI-fòbic.

COMBATRE LA POR
“Quan vaig sola pel carrer i em
trobo un grup d’homes, passo
por”, admet Aragón, que de se-
guida deixa clar que això no l’a-
turarà. “No m’amagaré de ser qui
soc, ja vaig estar setze anys a l’ar-
mari”, afirma amb contundència.
Casas comparteix aquesta visió
i es nega a viure amb por: “La
meva proposta és sortir al car-

rer”. I, de fet, el col·lectiu ho està
fent últimament més que mai.
Això sí, contra l’LGTBI-fòbia

hauria de protestar tothom, tal
com apunta Cardona, que es
queixa que “els cisheterosdiuen
poca cosa” al respecte. En la
mateixa línia, Casas creu que les
mobilitzacions per condemnar
atacs contra el col·lectiu no hau-
rien de tenir sempre la mateixa
ubicació –a Barcelona, davant
del Centre LGTBI, i a Madrid, a
Chueca, per exemple–, sinó que
haurien de ser al lloc dels fets o
a punts cèntrics de les ciutats. És
la manera de fer-les més visibles.
Precisament, la visibilitat és

un dels punts clau per combatre
aquesta xacra, juntament amb la
formació i la pedagogia. Ho diu
Cardona, però sembla que hi ha
consens. Com també n’hi ha en
l’esperança que la lluita LGTBI es
trobi ara en un “punt d’inflexió”.

Anna Utiel
BARCELONA

El col·lectiu LGTBI diu prou
» L’assassinat d’un noi gai a la Corunya i el repunt de casos d’LGTBI-fòbia fan saltar les alarmes

» L’Observatori contra l’Homofòbia ja ha registrat 115 incidències contra el col·lectiu aquest any

Concentració a Barcelona per condemnar l’assassinat homòfob de Samuel Luiz a la Corunya. Foto: Miquel Codolar/ACN
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La lupa

Treballar per aconseguir “llibertat i felicitat per
a tothom”. Aquest és el referent que va plan-
tejar el president Aragonès durant el seu dis-
curs en l’acte de presa de possessió. No és el

primer ni serà l’últim líder polític o empresarial que si-
tuï la felicitat com un horitzó a l’hora d’emmarcar la vi-
sió, utòpica si es vol, del seu mandat. A l’inici d’una nova
etapa cal establir alguna idea molt ambiciosa, gairebé in-
abastable, que voldríem assolir si tot, absolutament tot,
sortís bé. En el món empresarial parlem de la “visió” que
després caldrà aterrar en propòsits i finalitats, que a la
vegada es concretaran en objectius, estratègies, etc.
Jo tenia una professora de Filosofia que ens deia

que “la felicitat no és d’aquest món”. Però em sembla
bé proposar-nos ser més feliços i que des del govern
del meu país o des de la meva empresa ens hi ajudin.
Al cap i a la fi, tenen molta capacitat d’incidir en les
nostres vides i facilitar-nos el camí cap a una vida més
feliç o cap al calvari. La qüestió és com.
Durant segles, la felicitat va ser una preocupació

exclusiva de les Humanitats. A partir dels anys 70, la
felicitat es va traslladar també al camp de les Ciències
Socials i, des de llavors, ha estat focus d’investigació
sobre com mesurar-la i incorporar-la a l’economia.
L’article original de Richard Easterlin sobre la para-
doxa de la felicitat va iniciar un debat encara vigent:
a partir d’un cert llindar d’ingressos, el PIB per càpi-
ta deixa d’estar correlacionat amb la felicitat.

El PIB fa la felicitat? Els economistes no es posen
d’acord. La realitat és que, tot i que coneixem les mol-
tes imperfeccions del PIB com a índex de benestar eco-
nòmic, continuem mesurant l’èxit dels països segons
la seva evolució.
Això sí, el PIB sabem com es mesura. I la felicitat?

Les dades sobre la felicitat provenen d’informes so-
bre els sentiments de benestar de les persones, i s’ha
pogut comprovar que la gent de molts països diferents
respon de manera similar quan se li pregunta què és
important per a la seva felicitat. Són les preocupacions
personals que ocupen gran part del seu temps: gua-
nyar-se la vida, la família, la salut i la feina. Entre els
que són sensiblement menys feliços hi ha els aturats,
els que viuen sols i les persones amb mala salut.
La felicitat ens indica fins a quin punt una socie-

tat satisfà les preocupacions de la vida quotidiana de
les persones. En canvi, el PIB es limita a una única di-
mensió econòmica, la producció per càpita de béns i
serveis. La felicitat l’avaluen els mateixos interessats.
El PIB l’avaluen els experts. A diferència del PIB, la
felicitat és una mesura amb la qual la majoria de la gent
es pot identificar. Si la felicitat es convertís en la me-
sura principal del benestar de la societat, potser les
polítiques públiques es podrien moure en una direc-
ció més significativa per a la vida de les persones.
Però encara hi ha molts dubtes sobre la mane-

ra com la gent interpreta les preguntes a les en-

questes de felicitat i l’avalua. Ser feliç fa la gent més
productiva? Com afecta la decisió de vot? Quina és
la relació entre felicitat i estar casat o mantenir
creences religioses? Com s’hi ha d’intervenir des del
debat públic?
Però no ens embalem tant i tornem per un moment

al principi, als discursos polítics. Des de quan els nos-
tres governs ens han de dir com hem de ser feliços?
Des d’un punt de vista liberal, Fukuyama ens recor-
da que cal rebaixar l’horitzó de la política: l’estat no
m’ha de dir ni com haig de viure la vida ni en què con-
sisteix una bona vida. Està bé que posi les bases per
al benestar, és a dir seguretat, educació, salut, es-
tructures per al desenvolupament econòmic, etc.
Però com persegueixo la felicitat és cosa meva!
Tal Ben-Shahar, psicòleg i filòsof, és un dels pro-

fessors amb més èxit entre els alumnes de la presti-
giosa Universitat de Harvard per les seves classes so-
bre la felicitat. Després de molts anys d’estudi ha ar-
ribat a la conclusió que ens esforcem tant a trobar la
felicitat que ens compliquem la vida innecessàriament.
La seva recepta té 13 ingredients com ara esmorzar,
portar sabates còmodes i escoltar música.
Al cap i a la fi, com diu el protagonista de Les Nits

Blanques de Fiódor Dostoievski en la frase magis-
tral que tanca la novel·la, “Déu meu! Un minut sen-
cer de benaurança! Que potser és poc per a tota la
vida d’un home?”.

NLes millors
perles

Diversos perfils de Twitter de dreta i extrema dreta han
condemnat recentment la violència de l’1-O. El motiu: el

periodista Miquel Ramos ha fet una mena d’experiment fent
servir imatges del referèndum dient que eren de Cuba. Vaja.

Uns búfals s’emborratxen i destapen una fàbrica il·legal
d’alcohol. Ha passat a l’Índia, on un veterinari va

alertar la policia després d’adonar-se que el
comportament estrany dels animals tenia un motiu clar.

Lepe (Huelva) és un poble conegut pels acudits, però també
ho podria ser pel fet que té un hospital públic des del 2016

que no s’ha inaugurat perquè no s’hi pot accedir per carretera,
segons El País. Foment no sap explicar el perquè de la situació.

APlatja d’Aro sempre costa trobar lloc on plantar la
tovallola. I si no, que li diguin a la tortuga babaua que

va intentar pondre-hi ous i va haver de marxar espantada
per la gent. Una llàstima: es tractava d’un fet insòlit.

LA FOTOPere Francesch / ACN
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El PIB fa la felicitat?
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Pau Gonzàlez serà el nou regidor de 
l’Eixample en substitució de Jordi Martí1

2
La lliga EBA 2021-22, 
servida per al Club Bàsquet Roser

Diverses entitats reclamen més espais 
per poder treballar en condicions

El batec turístic torna a Sagrada Família
però lluny de la normalitat

Collboni veu claus els fons europeus 
per impulsar la transformació de la ciutat

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

L’entitat Camí Amic de l’Esquerra
de l’Eixample i Sant Antoni fa

més de vint anys que posa el seu
gra de sorra perquè el districte

sigui un lloc més amable per als
nens, especialment en tot allò

que té a veure amb els
desplaçaments a les escoles. 

pàgina 6Camí Amic

Gonzàlez és l’escollit per ocupar
la regidoria de l’Eixample

després de la reestructuració
que ha provocat la dimissió de
Joan Subirats de la regidoria de
Cultura. Substituirà Jordi Martí

en un dels districtes més
importants de la ciutat. 

pàgina 10Pau Gonzàlez

Des de la setmana passada una
placa situada a l’edifici del
número 65 de la Rambla

Catalunya recorda la figura 
de l’escriptora Maria Aurèlia

Capmany. Capmany és una de
les grans escriptores de les

lletres catalanes del segle XX.
pàgina 10Ajuntament

A les xarxes

@324cat: El nombre actual de persones
hospitalitzades a Catalunya dobla el que
hi havia a mitjans de juny, abans de l’ac-
tual esclat de contagis.

@SergiMaranya: El Govern anuncia que
totes les activitats finalitzaran a les 0.30 h.
No es podran fer reunions de més de 10
persones en cap àmbit, ni públic ni privat.

#MarxaEnrere

@iescolar: A primera hora del sábado
Sánchez envía algunos mensajes a sus co-
laboradores para informarles de que el
momento ha llegado: “Empieza el baile”.

#BallDeMinistres #CinquenaOnada

Tribuna

Cada setmana des de fa
més de 12 anys, a les di-
ferents assemblees de la

Plataforma d’Afectats per la Hi-
poteca (PAH) d’arreu del territori
es repeteix la mateixa història
amb diferents cares. Totes com-
parteixen la por, la vergonya i
l’angoixa, que deriven moltes
vegades en quadres depressius.
I és que enfrontar-se a un des-
nonament és un dels actes de
violència econòmica més sal-
vatges que una persona pot viu-
re, i viure’l en soledat
és el pitjor que pot pas-
sar. Les conseqüències
poden ser tràgiques,
com ho són els suïcidis
que hem viscut les úl-
times setmanes.
Fa dies, a l’assem-

blea de la PAH de Barcelona es va
tornar a repetir aquesta història.
Durant el seu torn de paraula, un
noi jove ens va explicar que havia
llogat un pis feia 5 anys, l’havia re-
format completament i pagava
uns 500 euros de lloguer a un
gran propietari. Tot i que s’havia
quedat sense feina, no havia dei-
xat de pagar mai. Havia demanat
diners a la família, havia deixat de
menjar, de sortir amb els amics…
Havia deixat de viure. El noi
continua pagant els 500 euros al
gran tenidor encara que aviat
serà desnonat. Durant l’assem-
blea, ens va explicar amb ansie-
tat que estava preocupat perquè
no sabia com i quan anirien a des-
nonar-lo. No va demanar que
l’ajudéssim a aturar el desnona-
ment, sinó que ens deia que ja
està cansat i no pot més. Volia sa-
ber quan el farien fora, perquè no

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

dorm pensant que pot venir la
policia i treure’l de nit.
Moltes famílies que hi eren

presents el van animar i van
dir-li que podia aturar el des-
nonament. Que deixés de pa-
gar si necessitava els diners per
alimentar-se, que la salut és el
més important, i que escoltés
les companyes, perquè tenim
dret a un habitatge digne. En
aquell moment va rebre un
bany de dignitat, però la seva
actitud continuava sent de ne-

gació. Per això és tan impor-
tant que es generin espais
col·lectius d’ajuda mútua i d’a-
poderament, perquè moltes
de les persones que es troben
en situacions límit s’aïllen, i per
sortir-se’n necessiten un reforç
psicològic i emocional que les
ajudi a afrontar el periple que
és accedir al circuit de l’admi-
nistració pública i, alhora, llui-
tar per aconseguir un lloguer
social del fons d’inversió.
Durant el primer trimestre

del 2021 es van produir 38 des-
nonaments al dia a Catalu-
nya, en plena pandèmia i amb
mesures excepcionals. Preve-

iem un tsunami de desnona-
ments a partir de la tardor,
amb més de 26.000 desnona-
ments que ens venen a sobre i
que no permetrem. Com ja
sabeu, des de la societat civil
organitzada s’està treballant
paral·lelament en dues lleis
d’habitatge: una a nivell esta-
tal que posi els fonaments per
garantir el dret a l’habitatge i
una altra a nivell català que
ampliï la vigent Llei antides-
nonaments i talls de submi-

nistraments (la Llei
24/2015).
Mentre aquestes

dues lleis no estiguin
operatives, és urgent i
no s’entendria de cap
de les maneres que el
govern estatal de Pedro

Sánchez no ampliés l’actual
moratòria de desnonaments a
famílies vulnerables. Mentre ell
s’ho està pensant, s’està con-
vocant a sortir al carrer el 19 de
juliol, en concentracions a cada
poble i ciutat, per exigir que es
protegeixin les famílies vul-
nerables i que s’obligui a fer llo-
guers socials per evitar els des-
nonaments en els casos de
bancs i grans tenidors. Així que
us animo a buscar la vostra
concentració a través de la
PAH i a dir ben alt i clar que no
volem desnonaments, que vo-
lem lloguers socials i que volem
dret a l’habitatge!

Enfrontar-se a un desnonament
és un dels actes de violència

econòmica més salvatges

Mateixa història, diferents cares
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MOVIMENTS SOCIALS4Després
que el desallotjament del Casal
Popular Lina Òdena programat
per al 5 de juliol quedés ajornat,
els joves que impulsen aquest
projecte s’enfronten demà a un
nou intent per fer-los fora. 
Preveuen que la Brimo apa-

reixerà a primera hora del matí
al local ocupat del 132 del carrer
Mallorca per, aquest cop sí, fer
efectiu el desnonament. Per
això han convocat diferents ac-

tivitats perquè el veïnat els
acompanyi i els ajudi a protegir
l’equipament. A més d’un es-
morzar popular, hi haurà dos
concerts i la possibilitat de jugar
a escacs i a altres jocs de taula
per amenitzar el matí.
Un dels integrants pensa que

la decisió de posposar el des-
allotjament només deu dies res-
pon a la creença que, a mitjans
de juliol, els joves ja no hi serien.
Però asseguren que hi seran. 

ENTITATS4La pandèmia ha im-
pedit que el Camí Amic de l’Es-
querra de l’Eixample i Sant An-
toni celebri les seves 20a i 21a
jornades anuals. Tot i això, el
2020 i el 2021 no han estat en
absolut anys perduts per a
aquest projecte comunitari que
promou l’educació en valors cí-
vics i ambientals.
“El nostre objectiu és cons-

truir un entorn més amable i se-
gur des de la mirada infantil”, ex-
plica Joan Marc Montserrat, el
coordinador del Camí Amic, a
qui tothom coneix com Jota.
L’origen d’aquest moviment cal
anar a buscar-lo als anys 90,
quan des d’algunes escoles del
districte van decidir repensar
els camins escolars. Si bé amb els
anys el Camí Amic ha anat molt
més enllà, no ha deixat de ban-
da l’essència del projecte i, a
partir del curs que ve, posarà en
marxa el bicibús, que consisteix
a aplegar famílies que van en bi-

cicleta a l’escola. De fet, durant
el curs 2020-2021, alguns cen-
tres han fet una prova pilot de la
proposta pel carrer Entença. 
I és que les escoles de l’Ei-

xample han demostrat, aquest
curs passat més que mai, la seva
implicació per aconseguir uns
entorns escolars segurs. La Re-
volta Escolar coordinada per
Eixample Respira n’és l’exemple
més clar, però també les pro-
postes que alguns col·legis van

presentar als pressupostos par-
ticipatius. “Hem ajudat a nivell
tècnic en vuit projectes, dels
quals cinc han estat entre els
guanyadors”, celebra el Jota.
En aquest sentit, el coordi-

nador recorda que el Camí Amic
és “una entitat d’entitats” i que,
per tant, va de la mà d’altres or-
ganitzacions i dels centres edu-
catius per arribar fins al model
de ciutat que volen. I sembla que
van pel bon camí. 

Una activitat infantil del Camí Amic l’octubre passat. Foto: Twitter (@camiamic) 

Camí Amic, vint anys fent un
districte amable per als nens

El Casal Lina Òdena fa front a
un nou desallotjament demà

Centre Cívic Urgell | ‘Luaº’, dansa contemporània
Els jardins d’Ermessenda de Carcassona del Centre Cívic Urgell acolliran aquest

dijous Luaº, un espectacle de dansa contemporània de la companyia Ancorae Danza
que s’endinsa en l’univers femení a través del flamenc. En el marc del Tangent.

Pancarta en defensa de la continuïtat del casal. Foto: Twitter (@cp_linaodena)

Sant Antoni

“Turment”. Aquesta és la parau-
la que fa servir Alpha Mikeliunas
quan li pregunten com està vivint
les setmanes posteriors al judici del
28 de juny, que va durar onze ho-
res. S’hi van enfrontar ella, el seu
company Fran Ortega i el porta-
veu del Sindicat de Llogaters, Jai-
me Palomera. A tots tres la Fisca-
lia els demana tres anys de presó
per una acció de protesta que van
fer el 17 d’octubre del 2018. 
L’Alpha i el Fran viuen de llo-

guer a un pis del carrer Florida-
blanca, a Sant Antoni, des del
2010. Després d’anys pagant re-
ligiosament i d’arreglar nombro-
sos desperfectes del pis, van de-
cidir exigir als propietaris que es
fessin càrrec de les importants re-
paracions que els corresponia
assumir. Davant d’això, la pro-

pietat els va dir que no els reno-
varia el contracte de lloguer. Com
a resposta a això, el Sindicat de
Llogaters va organitzar una mo-
bilització a l’Institut de Bellesa
Francis, un centre d’estètica pro-
pietat de la mateixa família. Per
aquest acte, l’Alpha, el Fran i el
portaveu de l’entitat han estat

acusats d’un delicte de coaccions
i d’un de violació de domicili de
persona jurídica. 

ASSETJAMENT IMMOBILIARI
“Coacció i violació de domicili és
el que vivim nosaltres”, afirma
l’Alpha, que continua residint
amb el Fran al mateix pis. Ells

dos i sis famílies més del mateix
edifici van interposar el 2015
dues denúncies per assetjament
immobiliari. Davant d’això, l’A-
juntament va interposar dues
multes de 90.000 euros contra
els propietaris.
Per entendre la gravetat de la

situació del Fran i l’Alpha, només

cal escoltar-los. “Hem estat sis
anys bevent aigua amb plom.
Quan vam demanar-ne un
examen, vam saber que l’aigua no
servia ni per rentar la fruita: tenia
vuit vegades més plom del per-
mès”, denuncia. També assegura
que han viscut amb canonades
d’uralita que patien fuites: “Plovia

caca i respiràvem amiant”, la-
menta, alhora que parla de “pla-
gues de rates i termites”. Malgrat
tot, han volgut quedar-se al pis i
lluitar perquè la propietat l’arre-
gli, una batalla que encara conti-
nua. “Algú ha de portar la inicia-
tiva”, diu l’Alpha, cansada però dis-
posada a seguir.

“Coacció és el que vivim nosaltres”
» L’Alpha i el Fran, dos veïns del carrer Floridablanca, s’enfronten a tres anys de presó per una protesta
» Els va denunciar la propietat del seu pis, a qui l’Ajuntament va multar per assetjament immobiliari

Fran Ortega i Alpha Mikeliunas, veïns de Sant Antoni. Foto: Imanol Olite / ACN

Anna Utiel
SANT ANTONI

Tradició | El barri s’acomiada d’una Festa Major diferent
Sant Antoni va viure del 2 a l’11 de juliol una Festa Major atípica, principalment perquè
s’ha fet a l’estiu per la pandèmia. Precisament, la crisi sanitària va fer que els sanitaris
protagonitzessin el pregó. Això sí, hi va haver temps per la cultura popular i la gresca.

“Hem estat sis anys
bevent aigua amb
plom: en contenia vuit
cops més del permès”
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Ada Colau
Alcaldessa de Barcelona i presidenta de l’AMB

“La unitat antidesnonaments
n’ha aturat 10.000, un a un”

Aquesta entrevista s'havia de fer el
30 de juny, però finalment es va
haver d'ajornar una setmana per un
imprevist de l'alcaldessa de Barce-
lona i presidenta de l'AMB. I en el
context actual, en set dies poden
canviar moltes coses. Tant és així que
el 7 de juliol Ada Colau ens rep a la
Sala Tàpies de l'Ajuntament barce-
loní en plena cinquena onada d'una
pandèmia que a finals de juny sem-
blava entrar a la recta final. Com un
déjà-vudiabòlic, tornem a parlar de
coronavirus, i potser per això ni l'al-
caldessa es treu la mascareta durant
la conversa. És la tossuda realitat.

Hi ha hagut algun moment
que s’hagi vist superada
per tot el que hem viscut

des de l’esclat de la pandèmia?
No, no m’he vist superada, perquè
he vist una ciutat, malgrat tot, molt
forta. Tinc la sort que, com a alcal-
dessa, veig les situacions més difícils
però també la resposta ciutadana
exemplar. Barcelona es creix en els
moments difícils. Ho vaig veure en
els atemptats de la Rambla i amb la
pandèmia he viscut el mateix. Efec-

tivament, hem passat moments du-
ríssims, sobretot durant els primers
mesos. Amb la situació de les resi-
dències vam patir moltíssim. Però
també he vist com aquest Ajunta-
ment es reinventava i tothom s’ofe-
ria per ajudar on fes falta, encara que
no fos la seva feina habitual. 

Hi ha hagut crítiques de Serveis
Socials, els bancs d’aliments i les
xarxes de suport mutu s’han vist
desbordats, en el vessant econò-
mic els restauradors han estat
molt crítics... L’Ajuntament podria
haver fet més?
És clar que sempre penses que has
de poder fer més, però crec que la
reacció d’aquest Ajuntament ha
estat a l’altura i que hem donat res-
posta fins i tot en àmbits que no
eren competència nostra. Ho hem
donat tot, i jo només puc tenir pa-
raules d’agraïment per a tots els tre-
balladors públics i també per a la
resta de grups municipals, perquè
hem anat tots a l’una en els mo-
ments més difícils.

En alguns sectors, com l’empresa-
rial, es repeteix el missatge que
Barcelona pateix un moment de
decadència. La ciutat està perdent
pistonada a nivell internacional?
Jo crec que Barcelona està preparada

per liderar la sortida d’aquesta crisi. I
no només per liderar-la a nivell de la
recuperació, sinó de la transformació
que hem de fer sí o sí. No es tracta de
recuperar-nos i tornar a l’antiga nor-
malitat, sinó de transformar-nos i in-
novar. Barcelona té un ecosistema
científic, tecnològic, universitari... que
fa que estiguem especialment ben
preparats. I vull recordar que als ràn-
quings internacionals sortim com
una de les ciutats millor posicionades.

En què creu que és pionera actu-
alment Barcelona al món?
Se’ns reconeix internacionalment,
per exemple, que som una de les ciu-
tats que estem fent més per donar
resposta a grans reptes com el canvi
climàtic o l’habitatge. El nostre Pla
Clima ha estat reconegut i premiat a
Europa i el model de Superilla Barce-
lona es reconeix arreu del món com
una de les solucions més interessants
contra la contaminació.  

La zona de baixes emissions, en
canvi, no ha suposat un efecte
“apreciable” en la reducció de la
contaminació, segons l’Agència
de Salut Pública. 
És evident que la zona de baixes
emissions s’havia de tirar endavant,
perquè si no ara estaríem pitjor que
com estem. Hem de pensar que hi ha

més de 500.000 desplaçaments de
vehicles contaminants que no s’estan
fent. Per tant, aquesta mesura s’havia
de fer segur. I de fet, la prova és que
Catalunya i Espanya l’estendran a tot
el territori. Ara bé, que s’hagués de fer
no vol dir que sigui suficient. Ho hem
dit sempre. Necessitem moltes més
coses. Hem de transformar l’espai pú-
blic i la mobilitat, i fer-ho no només
en clau de ciutat, sinó també en clau
metropolitana. 

Fa dies avisava d’un 2022 compli-
cat a causa de les obres. S’acabaran
les Glòries, començarà la unió del
tramvia, la superilla de l’Eixam-
ple... Està satisfeta amb el ritme
que porta la transformació de la
ciutat que vostè buscava?
Sempre voldries anar més de pressa,
però imagini’s tot el que ens ha pas-
sat: la inestabilitat política del Procés,
els atemptats, la pandèmia... I mal-
grat tot estem fent més habitatge
públic que mai i estem impulsant
totes aquestes obres que ara vostè
citava. Aquesta ciutat no s’ha aturat
i avui estem liderant la inversió so-
cial, la resposta al canvi climàtic, la re-
acció a la crisi de l’habitatge...

Pel que fa a l’habitatge, tem que el
recurs de l’Estat contra la llei cata-
lana del lloguer i la sortida de la

pandèmia portin un nou escenari
d’augment de preus i, per tant,
més exclusió?
Per descomptat. Em preocupa mol-
tíssim. Som l’administració de tot
l’estat que està fent més política
d’habitatge. Hem fet una unitat que
està intervenint per aturar milers de
desnonaments; estem fent més ha-
bitatge públic que mai; s’estan fent
cooperatives d’habitatge en sòl
municipal; hem fet un operador
metropolità de col·laboració publi-
coprivada perquè a més d’habi-
tatge públic n’hi hagi de lloguer
assequible... Estem fent tot el possi-
ble, a nivell municipal, però no és
suficient perquè la legislació és so-
bretot catalana i estatal. Nosaltres
estem apretant perquè el PSOE des-
bloquegi el que és un acord de go-
vern a l’Estat i puguem fer una llei
d’habitatge que, entre altres coses,
ha de regular els preus del lloguer.

No era més fàcil no posar pals a les
rodes a la llei catalana? Vostès
també estan al govern espanyol.
Nosaltres ho vam dir públicament:
érem contraris a posar aquest recurs.
Segons el PSOE, els advocats de l’Es-
tat els deien que era un imperatiu
legal per una qüestió de competèn-
cies. Davant d’això, nosaltres vam in-
sistir que com a mínim no havíem4

Arnau Nadeu
Fotografia: J. Chichelnitzky
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– Encara no pot dir si es tornarà 
a presentar a les eleccions?

– Jo el que li puc dir és que ara
mateix estic molt il·lusionada. 
I que el meu compromís és amb
Barcelona. Categòricament. 
No estic pensant a fer altres coses.

3de demanar la suspensió de l’a-
plicació, i al final vam arribar a
aquesta solució intermèdia. En tot
cas, això és una qüestió conjuntural.
Jo el que vull és una llei forta que
empari la regulació dels lloguers i
que aturi l’especulació.

L’habitatge era la seva gran ban-
dera quan va arribar a l’Ajunta-
ment i avui dia segueix sent un
dels problemes més greus de
Barcelona. Què pot dir a la ciuta-
dania que tant ho pateix?
Jo li puc dir que tenim l’orgull de ser
l’única ciutat de tot l’Estat que té una
unitat antidesnonaments que n’ha
aturat 10.000, que es diu ràpid, eh!
Amb noms i cognoms, un a un. I pre-
cisament aprenent de l’experiència
de moviments socials com la PAH.
Som l’única ciutat de Catalunya i de
tot l’Estat que ho ha fet, quan la com-
petència en habitatge és exclusiva
de la Generalitat. Durant aquests 6
anys hem estat sols, i tot i això no
hem fet victimisme, sinó que no
hem parat de treballar i d’innovar.
Aquest any estem fent més de 2.300
habitatges públics a Barcelona. La
Generalitat, 36. És només un exem-
ple, però crec que molt clarificador.
Com li deia abans, a nivell europeu
se’ns reconeix aquest lideratge en
polítiques d’habitatge.

Parlant d’Europa, vostè ha dema-
nat que una part dels esperats
fons europeus es destini als bar-
ris que més ho necessiten, com
els de l’eix Besòs. Amb quins pro-
jectes concrets arribaran, però,
aquests diners en aquests barris? 
És una pregunta molt interessant i
que nosaltres traslladem a la Gene-
ralitat i a l’Estat, que són els que ges-
tionaran aquests fons. Jo el que li
diré és que seria inacceptable que
els fons europeus acabessin només
en grans empreses. Per exemple, si
volem que arribin a llocs com el
Besòs, també s’han de destinar a la
rehabilitació energètica d’edificis,
però amb una mirada específica
que no deixi fora precisament les
finques dels barris més vulnerables
que més ho necessiten. Per això
també és molt important que es
compti amb els ajuntaments per
gestionar aquests fons, perquè co-
neixem el territori al detall.

L’alcaldessa de Sant Adrià, Filo Ca-
ñete, es queixava en una entre-
vista amb el diari Líniaa l’abril que
Barcelona no es preocupa de la po-
bresa que hi ha a les seves fronte-
res. Deia que no veia “sensibilitat”
de vostè al respecte. El pla de bar-
ris metropolità que han plantejat
fa poc és una resposta a aquestes
demandes?
El primer que he de dir és que crec
que els municipis del Besòs tenen
tota la raó de queixar-se i de sentir-se

abandonats. De reivindicar que no
s’ha comptat amb ells i que no s’ha
invertit prou al Besòs. Això és un
deute històric. Ara bé, també he de
dir que Barcelona sí que té aquesta
sensibilitat envers el Besòs, i per això
hem dit que ara fa falta un pla de bar-
ris a escala metropolitana, perquè els
diners que aporta Barcelona a l’AMB
vagin on més es necessiten. No
només, però sobretot als barris del
Besòs. Ara cal que aquesta mirada
també la tinguin la Generalitat i l’Estat.

El debat sobre aquesta mirada
metropolitana i la necessitat de
pensar Barcelona més enllà fins i
tot de l’AMB cada cop agafa més
força. Creu que des del seu govern
s’estan fent prou passes decidides
en aquest sentit? Li pregunto per-
què també se li ha criticat un cert
autarquisme com a capital.
Nosaltres tenim molt clar que la mi-
rada ha de ser aquesta i que la ciutat
real és metropolitana. Aquest pla de
barris metropolità que comentàvem
ara mateix n’és només un exemple.
Hem impulsat polítiques que no s’ha-
vien fet mai a l’àrea metropolitana
amb aquesta mirada, com per exem-
ple l’elèctrica municipal. Hem fet l’o-
perador en l’àmbit de l’habitatge per

a tota l’àrea metropolitana. Aquest és
el camí. I l’estem impulsant amb el
procés de reflexió Barcelona Demà a
escala de regió metropolitana. Ara
falta, un cop més, que les administra-
cions que després tenen més com-
petències es creguin aquesta realitat
metropolitana. 

El president Aragonès ha parlat
d’aquesta governança metropo-
litana en les seves primeres con-
ferències públiques.
Però venim de l’herència de Conver-
gència i Unió. Pujol va voler frenar l’à-
rea metropolitana perquè la veia
com una amenaça, com un contra-
poder, i encara avui patim les conse-
qüències d’aquella visió. L’AMB té
unes competències molt limitades i
una governança també limitada.
Aragonès ha dit, efectivament, que
està disposat a obrir aquest debat
per reforçar una governança metro-
politana que estigui a l’altura dels
reptes que s’han d’entomar des d’a-
quest àmbit. I benvinguda sigui
aquesta nova mirada.

Un element clau d’absoluta ac-
tualitat en tot aquest debat me-
tropolità és l’ampliació o no de
l’aeroport. El seu posicionament i
el de Jaume Collboni al respecte
han estat diferents. Quina acabarà
sent la posició de l’Ajuntament?
Nosaltres volem reduir les emissions
i al mateix temps que es millori la
nostra connectivitat. No volem re-
nunciar a cap dels dos objectius. El
plantejament inicial d’AENA crec que
no compleix clarament això. A partir
d’aquí, el que cal és diàleg i fugir de la
confrontació política. I la nova Taula
que s’ha convocat per parlar-ne és
una bona via. Aquest debat ha co-
mençat enverinat per com s’ha plan-
tejat d’entrada. No es pot anar amb
ultimàtums com ha fet el senyor Lu-
cena. I encara menys a través dels
mitjans de comunicació. Cal més
rigor i seriositat. Les administracions
públiques han de liderar aquest
debat i els operadors, com AENA,
han d’estar al seu servei.

Ara que parlàvem de Jaume Coll-
boni, com valora la seva relació
amb ell? 
És bona. Evidentment tenim discre-
pàncies. Liderem dues formacions
diferents i, per tant,  no sempre co-
incidim. Però parlem i arribem a
acords, que és el que cal fer en polí-
tica. Crec que al nostre govern hi ha
lleialtat. Hem sabut gestionar les dis-
crepàncies, tenint en compte també
la proporció de regidors que té cada
partit. I ho hem fet sempre des del
diàleg i buscant els punts en comú.
Com ho hem fet, per cert, també
amb l’oposició i especialment amb
ERC, com a soci preferent, a qui vull
agrair l’estabilitat i els grans acords
als quals hem arribat.

Collboni ja ha dit que es veu al-
calde d’aquí a dos anys. Vostè en-
cara no ha aclarit si es tornarà a
presentar o no, i segur que no ho
farà en aquesta entrevista.
Jo el que li puc dir és que estic molt
il·lusionada. Ara mateix per a mi és
un moment bonic, perquè, malgrat
les dificultats que hem d’entomar,
després de tota la feina de 6 anys
que hem fet per reorientar el model
de ciutat i per canviar l’agenda de
prioritats es comencen a veure els
resultats. Per això jo ara estic sobretot
il·lusionada per treballar amb cos i
ànima durant els pròxims dos anys
perquè tot aquest esforç s’evidenciï
en fruits concrets. També li puc dir,
categòricament, que el meu com-
promís és amb Barcelona i que no
estic pensant a fer altres coses.

Perdre de la primera línia perso-
nes com Joan Subirats la poden
influir en la seva decisió de pre-
sentar-se o no a la reelecció?
[Sospira]. No, perquè tot el grup de
Barcelona en Comú és excepcional.<

“Amb el PSC 
hi ha lleialtat
i a ERC li vull
agrair la seva
estabilitat”

“En el debat de l’aeroport
no es pot anar amb ultimàtums”
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MEMÒRIA4L’escriptora Maria
Aurèlia Capmany ja té una placa
que recorda la seva figura a la fa-
çana del número 65 de la Rambla
Catalunya, on va viure. La desco-
berta es va fer dijous passat en un
acte on van assistir el tinent d’Al-
caldia de Cultura, Educació, Cièn-
cia i Comunitat, Joan Subirats, el
regidor Jordi Martí i Anna Cap-
many, neboda de l’autora.
Capmany, que va morir l’any

1991, és una de les autores de les

lletres catalanes més populars
del segle XX. Novel·lista, drama-
turga i assagista, filla del folklorista
Aureli Capmany, també va des-
tacar pel seu activisme cultural i a
favor de la igualtat i els drets de les
dones, així com per la seva lluita
antifranquista. Algunes de les se-
ves obres més destacades són
‘Històries de Barcelona’ (1963), ‘La
dona a Catalunya: consciència i si-
tuació’ (1966) o ‘La dona i la Se-
gona República’ (1977).

POLÍTICA4La dimissió de Joan
Subirats com a màxim respon-
sable de Cultura de l’Ajunta-
ment ha provocat una sèrie de
moviments, un dels quals afec-
ta la regidoria de l’Eixample. El
fet que Jordi Martí assumeixi no-
ves responsabilitats al consisto-
ri, ja que ara també serà l’en-
carregat de liderar la regidoria de
Cultura, Educació i Ciència, farà
que deixi de ser el regidor del dis-

tricte. El seu substitut serà Pau
Gonzàlez, que actualment és as-
sessor en participació de la re-
gidoria de Drets de Ciutadania i
Participació i també serà el relleu
de Subirats al Ple municipal.

Gonzàlez, nascut l’any 1987,
va ser durant l’anterior mandat
conseller tècnic del districte
d’Horta-Guinardó. Abans de la
seva entrada en política de la mà
dels comuns, Gonzàlez va ser el
president del Consell de Joven-
tut de Barcelona, vicepresident
d’Esplais Catalans i secretari
general del Moviment Laic i
Progressista. Llicenciat en Cièn-
cies Polítiques i de l’Adminis-

tració, és treballador en exce-
dència de TMB.
Tots aquests moviments es fa-

ran efectius durant el pròxim
plenari. Això provocarà que l’Ei-
xample hagi tingut cinc regidors
en els últims sis anys. Des de l’i-
nici del mandat 2015-2019 i fins
a l’actualitat han ocupat el càrrec
Agustí Colom, Montserrat Balla-
rí, Gerard Pisarello, Jordi Martí
i ara s’estrenarà Pau Gonzàlez.

Gonzàlez, amb Colau, durant un acte electoral. Foto: Barcelona En Comú

Pau Gonzàlez, nou regidor 
en substitució de Jordi Martí

Maria Aurèlia Capmany ja té
una placa a la casa on va viure

Casa Elizalde | L’hora de la dansa al Tangent
La Casa Elizalde acull avui l’espectacle de dansa contemporània ‘Tradere’, de la
coreògrafa Laia Santanach. Es tracta d’una barreja de dansa i música electrònica 
que investiga certes pràctiques tradicionals occidentals que impliquen el cos.

La placa està situada al 65 de la Rambla de Catalunya. Foto: Ajuntament

Gonzàlez serà el cinquè
regidor que tindrà
l’Eixample en els 
últims sis anys

Sagrada Família

La Fiscalia demana un any de
presó a onze estudiants que es
van encadenar a la Secretaria
d’Universitats i Recerca el 15 de
març de 2018 per exigir que el
Govern apliqués la rebaixa de les
taxes universitàries. Entre els
encausats, a qui acusen de re-
sistència a l’autoritat, hi ha una
veïna de Sagrada Família i una
del Fort Pienc. S’enfrontaran al
judici aquest divendres, 16 de ju-
liol, a la Ciutat de la Justícia.
La Laia (nom fictici), que

viu al barri de la Sagrada Famí-
lia, recorda aquella jornada de
protesta d’ara fa més de tres
anys –quan ella en tenia 19–
com un dia “complicat”, entre al-
tres coses, perquè va coincidir
amb un registre de la Guàrdia Ci-
vil a la seu d’Òmnium Cultural,

en un context polític convuls.
Mentre l’atenció mediàtica se
centrava en aquells fets, més de
150 estudiants s’encadenaven a
la Secretaria d’Universitats, a la
Via Laietana. “Ens hi vam estar
des de les set del matí fins al mig-
dia, quan va arribar la policia”,
explica. Segons la Laia, els agents
de la Brimo dels Mossos d’Es-
quadra els van demanar que
marxessin, cosa que no podien
fer perquè, diu, no tenien les
claus per desencadenar-se. “Lla-
vors van trencar les cadenes
amb unes tenalles, ens van re-
tenir i ens van dir que ens de-
nunciarien”, afegeix.
Dit i fet. El novembre d’aquell

mateix any van arribar les pri-
meres citacions, però no ha es-
tat fins fa ben poc que han co-
negut la petició de la Fiscalia. La
Laia, que ara té 22 anys, reconeix
que això l’ha condicionat a l’ho-
ra d’exercir el seu dret a protes-
ta en els últims anys. “El més

frustrant era no saber res i, en
mobilitzacions com les de la tar-
dor de 2019, sentia que havia de
vigilar molt”, admet aquesta
jove, que creu que l’objectiu de
tot plegat era provocar-los por.
“En aquell moment el movi-
ment estudiantil era molt potent
i el van voler desarticular”, diu.

MOTIUS PER A L’ESPERANÇA
Els onze acusats compten amb la
defensa del col·lectiu d’advo-
cats Alerta Solidària i amb el su-
port del grup ‘La pública a judi-
ci’, que fa costat a universitaris
encausats per protestes estu-
diantils i que divendres passat va
aconseguir una victòria impor-

tant: l’absolució de tretze estu-
diants a qui la Fiscalia demana-
va vuit anys i mig de presó per
uns aldarulls en una manifesta-
ció el 2017. La Laia confessa
que això ha estat una injecció
d’esperança i espera que el judici
de demà passat acabi també
amb una sentència absolutòria. 

Un any de presó per una protesta?
» Dues estudiants del districte s’enfronten divendres a un judici: la Fiscalia els demana un any de presó
» Se les acusa de resistència a l’autoritat per haver-se encadenat a la Secretaria d’Universitats el 2018

La protesta del 15 de març de 2018 a la Secretaria d’Universitats i Recerca. Foto: Twitter (@SEPC_nacional)

Anna Utiel
SAGRADA FAMÍLIA

Ateneu El Poblet | Exposició del concurs ‘Dibuixem el barri’
L’Ateneu El Poblet ha organitzat aquest any la primera edició del concurs ‘Dibuixem
el barri’. Amb les obres presentades en les tres categories del certamen –infantil,
juvenil i adulta–, s’ha creat un mural que decorarà l’equipament fins al 23 de juliol.
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L’Arc de Triomf, punt de
vacunació durant tres dies

CORONAVIRUS4L’Arc de
Triomf va acollir durant uns
dies de la setmana passada un
dels camions mòbils de l’em-
presa SEAT des del qual es van
administrar vacunes contra el
coronavirus.
L’estrena va ser dimecres

passat i es va fer amb llargues
cues de gent que volien ser va-
cunades, en aquest cas amb la
vacuna Janssen, d’una sola
dosi. El primer dia es van viu-
re moments de confusió, espe-
cialment durant el matí, ja que

en un primer moment s’havia
dit que  només es podrien va-
cunar les persones majors de
40 anys. Tot i això, es van aca-
bar presentant al punt de va-
cunació molts joves, que tam-
bé van ser vacunats.

El punt de vacunació va
estar obert fins divendres. Du-
rant els seus tres dies de fun-
cionament hi van treballar dues
infermeres, un tècnic i dos ad-
ministratius i cada dia es van
subministrar al voltant d’un
miler de vacunes.

HABITATGE4Dijous passat es va
sentir a les Glòries un clam en
defensa de l’habitatge públic. Di-
verses associacions de veïns,
entre les quals hi havia la del
Fort Pienc i la de Sagrada Fa-
mília,  van reclamar que, dels
1.600 immobles previstos en el
nou parc d’habitatge de la zona,
700 siguin de lloguer públic. En
aquesta línia, van demanar que
en tots els solars municipals
d’aquest punt de la ciutat es fa-
cin pisos públics de lloguer, que
estiguin directament gestionats
per l’Ajuntament i, a més, que
un 40% siguin per als veïns de
Glòries. Des del seu punt de vis-
ta, l’Ajuntament “no es pot per-
metre el luxe de tenir solars
buits” davant “l’emergència re-
sidencial” que viu la ciutat.
Membres del moviment ve-

ïnal van recordar que aquestes
reivindicacions venen de lluny,
que sempre han reclamat “un
gran parc públic de lloguer a les
Glòries” i, a més, van recordar
que fa anys que se’n parla des
de l’Ajuntament. Tot i això,

van criticar que “encara no
s’ha posat el primer totxo de la
promoció”.

FEINA PER FER
Des de l’Associació de Veïns
Clot-Camp de l’Arpa van sub-
ratllar que a l’actual consistori
encara li queda feina per fer.
“Creiem que hi ha més esforç
que en mandats anteriors, però
molt menys del necessari”, va
alertar el vicepresident de l’As-

sociació de Veïns del Clot-Camp
de l’Arpa, Miquel Catasús.
Paral·lelament, el moviment

veïnal de Glòries també va de-
manar reunir-se amb l’alcal-
dessa Ada Colau per abordar “l’e-
mergència social” que provoca la
falta d’habitatge públic i que es
tingui en compte els veïns durant
la presa de decisions. També
van exigir a la Generalitat i al go-
vern espanyol més inversió en
habitatge a Barcelona.

Les entitats volen reunir-se amb l’alcaldessa Colau. Foto: Imanol Olite/ACN

Clam veïnal per unes Glòries
amb més habitatge públic

El conseller Argimon, al punt de vacunació. Foto: Salut

Tangent | Circ a la plaça del Fort Pienc
La plaça del Fort Pienc va acollir dilluns, en el marc del Festival Tangent,
l’espectacle de circ contemporani ‘Fil’ amb Madame Gaüc. Va ser el primer 
acte del festival que va tenir lloc al barri, amb una bona assistència de públic. 
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Esports

Des de la setmana passada és ofi-
cial que el Club Bàsquet Roser
serà un dels 36 equips que con-
formaran la conferència C de la
lliga EBA, la dels equips catalans,
balears i aragonesos. La Federa-
ció Espanyola de Bàsquet (FEB)
va confirmar tots els equips que
jugaran competicions d’àmbit
estatal el curs que ve, que queden
dividits en tres grups de 12.
“És una temporada més

agressiva respecte del descens”,
explica el tècnic roserenc, Juan
Hereza, a Línia Eixample. “Per-
dran la categoria els tres últims de
cada grup, perquè el que la FEB
vol, més aviat que tard, és recu-
perar el format que hi havia fa
temporades, amb dos grups de 14
equips cadascun”, afegeix.
Des d’ahir, de fet, els del Fort

Pienc ja saben quins són els equi-

ps contra els quals jugaran en la
temporada 2021-22. El Roser
forma part del grup C-1 amb el
Martinenc (equip al qual visita-
rà en el debut del curs 2021-22,
el primer cap de setmana d’oc-
tubre), la UE Horta, el SESE, la
UE Barberà, el BBA Castellde-
fels, la UE Sant Cugat el CB Tar-
ragona, el CB Salou, el CB Valls,
el Olivar de Saragossa i el CB Es
Castell balear.
El primer partit a casa serà

una setmana més tard, un nou

derbi contra la UE Horta, mentre
que el final de la primera volta
també serà l’últim partit d’aquest
2021, amb l’equip rebent l’Es
Castell. La visita a aquesta loca-

litat de l’illa de Menorca posarà el
punt final a la fase regular de la
temporada que ve.
Al Roser hi haurà quatre bai-

xes (Adrià Tort, Tomas van Ha-
ren, Santi Silva i Bernat Cama-
rasa) i Hereza diu que seran re-
llevats per uns altres quatre ju-
gadors, de manera que el CBR
2021-22 tindrà els mateixos efec-

tius que el del curs 2020-21.
“Serà molt difícil repetir el que
hem fet aquesta temporada. L’e-
quip serà molt xulo, però l’ob-
jectiu és la permanència”, apun-
ta l’entrenador.

TORNARAN A JUGAR A CASA
L’equip tornarà als entrenaments
el dia 23 del mes que ve i, segons

explica Hereza, jugarà els seus
partits a l’Estació del Nord, des-
prés de diverses temporades
competint en escenaris com el
CEM Mundet o el Pavelló Viro-
lai, com va passar la temporada
2020-21. “Per a nosaltres és im-
portant, al final som el club del
Fort Pienc i és important jugar al
barri”, conclou Hereza.

L’equip és el vigent campió de la Lliga Catalana EBA. Foto: Ferran Torné / FCBQ

L’EBA 2021-22, servida per al Roser
» “Serà molt difícil repetir el que hem fet aquest curs; l’objectiu és la permanència”, diu Juan Hereza
» El primer equip masculí del conjunt del Fort Pienc tornarà a jugar al pavelló de l’Estació del Nord

Pau Arriaga
EL FORT PIENC

Dones i esport | Últims dies per presentar candidatures
Aquest diumenge serà l’últim dia hàbil per presentar candidatures per a l’edició
d’enguany del Premi Dona i Esport, un guardó que enguany arriba a la 14a edició.

Com és habitual, els guardons distingiran quatre categories diferents.

La conferència C 
de la lliga EBA 
se subdivideix en tres
grups de 12 equips



13 | 

líniaeixample.catPer a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517 14 de juliol del 2021

Barcelona, 8 de juliol de 2021.- Un nou test genètic per-
met identificar fins a cinc possibles variants del SARS-CoV-
2 inicial originat a la Xina. Són les variants del coronavirus
de major impacte en la salut pública: alfa, beta, gamma, del-
ta i delta plus (conegudes també com a britànica, sud-afri-
cana, brasilera i índies, respectivament). Es tracta de la nova
PCR Variant d’Ascires Sistemas Genómicos,  laboratori del
grup biomèdic del qual forma part la catalana Cetir. Mit-
jançant aquesta PCR, es duu a terme un genotipatge de la
mostra positiva per coronavirus per identificar alguna
d’aquestes cinc variants com a agents causants de la infecció.

Conèixer la variant del contagi és molt rellevant a nivell
clínic i epidemiològic, així com de cara a l’entorn personal
o familiar del pacient. Les cinc soques esmentades –prin-
cipalment, la delta i la delta plus– es relacionen amb una
major transmissibilitat, ja que totes inclouen una mutació
en la proteïna de l’espícula (clau d’entrada en la cèl·lula hu-
mana) que augmenta la seva capacitat de propagació.

A més, la variant britànica (ja majoritària a Espanya), l’ín-

dia i la brasilera s’associen, cosa que incrementa la grave-
tat del virus respecte de la soca nativa, segons els indicis re-
collits en diferents estudis científics. Per la seva banda, la sud-
africana i la delta plus es caracteritzen per una major capacitat
per escapar de l’acció dels anticossos generats després de
la infecció natural o per determinades vacunes.

“Des de la perspectiva mèdica, conèixer la variant que
provoca la infecció ens proporciona una informació molt
valuosa, ja que ens permet personalitzar l’atenció clínica.
Si es tracta d’una soca que s’associa a una major grave-
tat de la malaltia, podem intensificar el seguiment del pa-
cient o establir un control més rigorós a través de proves
complementàries d’imatge, per exemple”, exposa la doc-
tora Amparo García, de l’equip mèdic d’Ascires.

Si es tracta d’una variant més transmissible, caldria ex-
tremar –encara més, si cal– totes les mesures de protecció
de cara a l’entorn personal i familiar del pacient. A més,
així com una informació més precisa sobre les variants
del virus resulta útil a nivell clínic per al pacient afectat,
també modula les pautes oficials de salut pública.

Quarantena per a contactes estrets, fins i tot vacunats
Segons ha establert recentment el Ministeri de Sanitat, tots
els contactes estrets –també aquells amb pauta completa
de vacunació o que hagin passat la Covid en els 6 mesos pre-
vis– d’una persona infectada per les variants beta, gam-
ma odelta hauran de guardar quarantena. Aquest canvi de
protocol, recollit en l’actualització de l’estratègia de detec-
ció precoç, vigilància i control de Covid-19 del Ministeri, es
relaciona amb “el major risc de fuita immunitària” de les va-
riants sud-africana, brasilera i índia. No obstant això, si es trac-
ta d’un contagi per variant alfa (britànica), els contactes es-
trets vacunats amb pauta completa o que hagin passat la
Covid en els últims 6 mesos no estan obligats a confinar-se.

Clau davant la sospita de reinfecció 
Així, la identificació de la variant que ha generat el con-
tagi és també clau en els casos de “sospita de reinfec-
ció o qualsevol altre fenomen de fuita a la resposta im-
mune”, tal com estableix el Ministeri de Sanitat en el pro-
tocol d’Integració de la Seqüenciació Genòmica en la
Vigilància del SARS-CoV-2.

“En els casos de pacients que han passat la Covid fa
més de 90 dies o que ja han estat vacunats i donen po-
sitiu en una PCR, seria molt important la identificació
de la variant que ha provocat la nova infecció per aju-
dar-nos a comprendre el procés i l’abordatge d’aques-
ta”, argumenta la doctora García.

L’anàlisi de la variant es realitza sobre la mostra na-
sofaríngia o de saliva que ha donat positiu per co-
ronavirus en qualsevol de les proves moleculars
que ofereix Ascires: PCR Multiplex (convencional),
PCR Fast (ràpida) i PCR Saliva. Sobre aquesta mos-
tra positiva, es fa una segona PCR (PCR Variant) per
detectar les mutacions que han donat origen a les cinc
variants del virus. 

Aquest servei també està disponible en format kit
perquè hospitals i centres de salut especialitzats
desenvolupin l’anàlisi de genotipatge amb les seves
pròpies mostres.

Nova PCR Variant per identificar les variants britànica, 
brasilera, sud-africana, delta i delta plus del coronavirus

Identificar la variant del contagi 
en els casos de Covid-19, clau 
per anticipar-se al seu 
desenvolupament clínic 
i combatre-la eficaçment 

La PCR Variant es troba a disposició del pacient a les clíniques 
de Cetir Ascires i com a kit per a hospitals i centres de salut
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El Marc, un home trans embarassat, arri-
ba a la consulta de ginecologia, on ha d’a-
guantar la mirada inquisidora de la resta
de pacients. Aquest detonant farà que ens
convidi a conèixer la seva història i el veu-
rem en lluita amb si mateix per acceptar-
se, alhora que haurà de fer front al dis-
tanciament d’un pare que no el comprèn. 

Al teatre Gaudí de Barcelona.

Teatre

Ximpanzé
Agustí Franch

El cantant barceloní Álvaro Soler publi-
ca el seu tercer àlbum d’estudi: Magia
(Universal Music). Es tracta d’un treball dis-
cogràfic en el qual s’ha “deixat la pell”, tal
com ha afirmat en una entrevista a la Ca-
dena 100. L’autor d’èxits estiuencs com
Bajo el mismo solo Sofiapresenta ara tret-
ze noves cançons, entre les quals hi ha
una col·laboració amb Cali y El Dandee.

Música

Amaexplica la història de moltes dones
que s’enfronten soles a la mitificada
maternitat. Després de moltes adver-
tències, l’Ade fa fora la Pepa de casa seva.
La Pepa es queda al carrer amb la seva
filla de sis anys, la Leila. No tenen ningú
que les ajudi, però lluitaran per trobar un
lloc on viure i acabaran creant un vincle
molt fort entre mare i filla.

Pelis i sèries

Ama
Júlia De Paz Solvas

Magia
Álvaro Soler

Festival Tangent
El districte de l’Eixample de Barcelona torna a estar d’en-
horabona. La cinquena edició del Tangent, el Festival de

les Arts de l’Eixample, va arrencar el passat 6 de juliol i s’a-
llargarà fins al dia 30, omplint els sis centres cívics del dis-

tricte d’art i cultura. Enguany s’han programat divuit es-
pectacles de dansa, música, teatre i circ als centres cívics
Casa Elizalde, Ateneu Fort Pienc, Urgell, Casa Golferichs,

Cotxeres Borrell i Sagrada Família. La quarta edició del fes-
tival es va haver de celebrar a la tardor passada i no a l’estiu
per la pandèmia, però aquest cop ha tornat a la normalitat.

Aida Domènech (Badalona, 1989) fa més de
deu anys que es va convertir en Dulceida,

nom amb el qual ha esdevingut la influencer
espanyola més seguida i coneguda. Va co-

mençar amb un blog de moda, va continuar
amb un canal de YouTube i finalment amb un
perfil d’Instagram on ja acumula gairebé tres
milions de seguidors. La xarxa social on no li
ha anat tan bé ha estat Twitter, un espai que

va haver d’abandonar després de protagonit-
zar múltiples polèmiques. Sigui com sigui, un
dels moments de la seva vida dels quals més
es va parlar va ser el seu casament amb Alba

Paul el setembre de 2016. Per això aquest mes
de juliol ha sorprès molt una notícia que Dul-

ceida ha explicat entre llàgrimes: “Ens hem
donat un temps”. Els fans esperen que la histò-

ria d’amor pugui sobreviure a aquesta crisi.

D U L C E I D AQUI ÉS?

A LES XARXES...

Ser la influencer espanyola més seguida
Té prop de tres milions de seguidors a Instagram

Famosos

Donar-se “un temps” amb la seva parella 
Ho ha anunciat via ‘stories’ d’Instagram

“Ja no crec en l’amor”
Ho diuen molts per la possible ruptura de Dulceida i Alba Paul

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L’autor de literatura infantil i juvenil Jau-
me Cela i l’expert en estudis de gènere,
masculinitats i psicologia juvenil Xavier
Cela s’han aliat per escriure Bruna. Una
mirada trans (La Galera), que aborda el
tema de la transsexualitat en l’adoles-
cència i la joventut. Es tracta d’una ex-
ploració tendra, honesta i divertida so-
bre la identitat i la sexualitat.

Llibres

Bruna. Una mirada trans
Jaume Cela i Xavier Cela

|Warhammer
Aquest mes de juliol s’estrena Warhammer 40.000: Battlesector, el

nou videojoc d’aquesta clàssica saga. Per a PC, PS4 i Xbox One. 
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ÉS FAMOSA PER...

Viu en línia
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

DIES ACTIUS

Quan fa molta calor és millor tancar les finestres i abaixar 
les persianes del dormitori durant el dia i obrir-les a la nit

AIGUA

HABITACIÓ

PIJAMA?

E S T I L S  D E  V I D A

i BENESTAR

Quan parlem de les nits d’estiu ens imaginem fent sopars a
la fresca, anant de festa major o passejant fins tard per la
platja amb els amics. Però, siguem realistes, les nits d’es-

tiu també són aquells moments de fer voltes sobre nosaltres
mateixos al llit, intentant notar un mínim corrent d’aire que so-
vint no arriba. La calor no és bona companya a l’hora de dormir.
Aleshores, què podem fer per dormir bé durant l’estiu? 

Com durant tot l’any, si fem exercici durant el dia i, en gene-
ral, tenim dies actius, arribarem a la nit més cansats i ens serà
més fàcil adormir-nos. Si amb això no n’hi ha prou, hi ha altres
consells que podem seguir. Per exemple, quan fa molta calor, el
millor que podem fer és deixar les finestres tancades i les persia-
nes abaixades del nostre dormitori durant el dia, i obrir-les al ves-
pre. Així aconseguirem que l’habitació no s’escalfi tant de dia i
que hi entri la fresca quan marxi el sol. L’aigua no podia faltar en
aquesta llista de consells: abans de dormir, beure un got d’aigua
freda i fer-se una dutxa tèbia (si és freda, de seguida notaràs la
calor quan en surtis). Pel que fa a la roba, pots prescindir-ne o fer
servir un pijama ample i de cotó o un altre teixit suau i lleuger.

Dormir bé quan fa calor

És important fer exercici i estar actius durant el dia per tal
d’arribar a la nit cansats i que ens costi menys dormir

Les claus

Abans de dormir va molt bé beure un got d’aigua freda i fer-se 
una dutxa tèbia: si és freda, de seguida es nota la calor en sortir

Si no vols prescindir del pijama, fes-ne servir un que sigui ample 
i de cotó o d’un altre teixit similar, suau i lleuger
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